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Mødereferat 
 

 Dato: 23.04.2021 

  

Mødeforum: 
 

LUU Stenhugger 

Dato: 
 

21. april 2021 Tid: 09:00 – 13:00  

Sted: 
 

Learnmark Horsens, Vejlevej 150, 8700 Horsens – lokale 1305 A+B 

Mødeleder: 
 

Henrik Vang Olsen 

Deltagere: 
 

Henrik Vang Olsen, Peter Michael Jensen, Per Bonne, Henrik Lynggaard Christiansen, Kenn 
Dyrbye, Gert Skov Rasmussen, Niels Selander 
 

Afbud: 
 

Jan Hemmsen, Peter Hjortdal Andersen 

Referent: 
 

Carina Würtz Rolskov 

 
Dagsorden: 
 

1. Godkendelse af referat 
 

2. Efteruddannelse 
 

3. AUB stentekniker 
- Evaluering 
- Dato for stenteknikerdag 

 
4. Euro Skills 2025 

 
5. Skills 2022 i Høng 28. – 30. april 

 
6. Covid19 

- Konsekvenser af nedlukning 
- Evt. kontrol af logbøger (anbefalet af Byggeriets Uddannelser) 

 
7. Trepartsaftale 

 
8. Skriftsundervisning 

- Er det den rigtige måde vi underviser på i forhold til hverdagen i stenhuggerierne 
 

9. Svendeprøveregulativ 
- Nedsættelse af udvalg 
- Oplæg udarbejdet af Kenn 

 
10. Faste svendeprøver v/Jan  
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11. Beregningsmodel for svendeprøver v/Peter Michael 
 

12. Stentekniker 
- Ingen lærlinge - Hvad gør vi? 

 
13. Nyt fra faget 

 
14. Nyt fra skolen 

 
 
 
 
Ad 1)  
 
Referatet blev godkendt 
Henrik Lynggaard Christiansen oplyste, at han som opfølgning på referatet har undersøgt en ophævelse af en 
uddannelsesaftale. Aftalen er gensidigt ophævet efter prøvetiden.   
 
Ad 2)  
Der var afbud fra Peter Hjortdal Andersen, hvorfor der ikke var input fra skolen til dette punkt.  
 
Fra udvalget kunne Henrik Vang Olsen informere om at Gladsaxe Stenhuggeri har forespurgt på virksomhedsforlagte 
efteruddannelseskurser. Peter Hjortdal Andersen er ved at undersøge mulighederne.  
 
Kenn Dyrbye orienterede om at skolen har haft udbudt sandstenskursus, men dette blev aflyst pga. Covid 19-
nedlukningen. Ved lukningen var der ikke registreret tilmeldinger på kurset.  
 
Ad 3)  
Henrik Vang Olsen konkluderede, at det har været et fint projekt med fin dialog med virksomhederne, men at resultaterne 
desværre udeblev. Via dialogen med virksomhederne har det vist sig, at der har været en interesse for 
stenteknikeruddannelsen, men at virksomhederne mangler det sidste indspark, førend de er villige til at tage lærlinge. 
Flere virksomheder har givet udtryk for at de afventer temadagen inden, de vil opslå en stilling. 
Henrik Lynggaard Christiansen gjorde opmærksom på, at netop stenteknikeruddannelsen er blevet stablet på benene på 
baggrund af ønsker og henvendelser fra branchen, så det må forventes, de også vil bakke op om lærlinge.  
Niels Selander påpegede, at det er vigtigt at synliggøre overfor virksomhederne, at det er en vekseluddannelse.  
 
Henrik Lynggaard Christiansen gjorde opmærksom på at en elev på GF2 gerne vil være stenteknikker.  
 
Der blev aftalt en ny dato for temadagen, som bliver den 10. juni kl. 09:00 – 12:00. Ifølge den nuværende 
genåbningsaftale vil forsamlingsforbuddet være på 50 personer indendørs til denne tid.  
 
OBS – Efter mødets afslutning er stenteknikerdagen blevet flyttet til den 3. juni 2021.  
 
Programmet for dagen bliver:  

• Velkomst 

• Indhold i undervisningen 

• Samspil med industriteknikeruddannelsen 

• Love, regler og muligheder, når du ansætter en stenteknikerelev 

• Godkendelse af nye virksomheder som praktikvirksomheder 

• Besøg i værkstedet 

• Frokost og tak for i dag 
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Peter Michael sender kontaktoplysningerne på den nye konsulent i Stenhuggerlauget, således konsulenten kan sende 
invitationen ud til laugets medlemmer. Invitationen er vedhæftet dette referat.  
 
Henrik Lynggaard Christiansen inviterer igen Trine Søndergård fra Styrelsen for Arbejdsmarked og Rekruttering til 
temadagen.  
 
Power Point præsentationen til dagen medfremsendes dette referat.  
 
Den nye maskine forventes at være i drift efter uge 18, således den er helt klar til temadagen. Henrik Lynggaard 
Christiansen vil kontakte Næstved Flisecenter i forhold til oplæring i maskinen og dens muligheder for Kenn Dyrbye samt 
skolens industriteknikerunderviser. 
 
Det skal synliggøres på temadagen, at det faktisk er muligt at få bevis på stenteknikeruddannelsen ved helt ned til 11 
ugers hovedforløbsundervisning fordelt på H1 og H2.  
Hele uddannelsesforløbets længde afgøres ved en individuel realkompetencevurdering (RKV).  
 
 
 
Ad 4)  
Punktet har tidligere været drøftet på et udvalgsmøde, men beslutningen om deltagelsen blev dengang parkeret, da det 
blev vurderet, at det vil være meget mandskabskrævende at deltage samt en stor økonomisk udgift. 
 
Det skal afklares hvor mange timer, der reelt vil være forbundet med en deltagelse samt hvad det vil koste derudover. 
Samtidig skal det vurderes, hvad det vil betyde for uddannelsen at deltage. Vil der være folkeskolelever, som kan komme 
på besøg, således en deltagelse kan ses som en rekrutteringsmulighed eller er det udelukkende tænkt som en 
konkurrencefremvisning. Samtidig er det usikkert om det er muligt at deltage på en kommerciel stand, hvis der ikke 
deltages i konkurrencen.  
På baggrund af de mange uafklarede spørgsmål blev det besluttet at invitere Theis Fatum Carlsen, seniorprojektchef ved 
Skills Denmark, med til næste LUU-møde. Theis inviteres samtidig til at deltage i temadagen for stenteknikeruddannelsen. 
Henrik Vang Olsen sørger for invitationerne til Theis.  
Der tages ikke beslutning om deltagelse førend ovenstående problematikker er blevet belyst.  
 
 
Ad 5)  
Skills i Fredericia blev aflyst i 2021 grundet Covid-19. 
Skills 2022 afholdes i Høng den 28. – 30. april 2022.   
 
Der er opbakning fra hele udvalget til at deltage i samme stil som tidligere år.  
Selvom erfaringerne viser det er meget svært, skal det undersøges, om der er mulighed for at finde nye sponsorerer, 
således udgifterne ikke udelukkende hænger på de samme parter, som det har gjort i de tidligere år.  
 
 
Ad 6)  
Kenn Dyrbye oplyste, at der er blevet rykket rundt på skoleopholdene, men at alle parter generelt set har klaret sig fint 
igennem med virtuel undervisning. En enkelt elev fra det GF2 hold, der startede i januar 2021, er til dels faldet fra grundet 
den virtuelle undervisning, men der er stadig to elever tilbage på holdet.  
Der har været to elever på H2, som har haft mulighed for at løse praktiske opgaver i virksomheden suppleret med virtuel 
teoriundervisning. Henrik Vang Olsen spurgte ind til hvordan det blev sikret, at disse elever nåede målet?  
Kenn Dyrbye orienterede om processen, hvoraf det fremgik at eleverne har skullet sende billede- og videodokumentation 
af opgaverne til Kenn. Kenn har været i meget tæt dialog med eleverne, og det er vurderet at de har nået det faglige mål.  



 
 

 

  Side 4 af 5 
 

 

 

 
Fredag i uge 38 er der svendeprøveafslutning.    
Henrik Vang Olsen gjorde opmærksom på at der ikke er sendt indkaldelser i Outlook til bedømmelse af opgaverne.  
Carina Rolskov følger op og sørger for at få indkaldt alle parter.  
 
Der fulgte en debat i udvalget omkring tegningen til svendeprøveopgaven for EUX-elever.  
Der er pt. en EUX-elev, som skal til svendeprøve efter sommerferien 
De sidste to dage af elevens H3 afsættes til at få udarbejdet en håndtegning (AutoCad er at foretrække), som udvalget 
kan vurdere 10. august. 
 
Punktet omkring ”procedure for godkendelse af svendeprøvetegninger for EUX fremadrettet” genoptages på et senere 
udvalgsmøde. Dette er først relevant, når der starter en ny EUX-elev på stenhuggeruddannelsen. 
 
 
Ad 7)  
Henrik Vang Olsen informerede udvalget om den nye trepartsaftale, der er indgået mellem arbejdsmarkedsparter og 
regeringen. Treparten lægger op til at skolen har et større ansvar for at hjælpe eleverne med at finde en læreplads. 
Af aftalen fremgår det, at 60 procent af GF2 eleverne skal have en læreplads ved 15. uge af grundforløbet og 80 procent 
af eleverne skal have en aftale ved 20. uge af grundforløbet. Det er skolerne, som bliver målt på dette.  
Samtidig er der også i aftalen fokus på indgåelse af kortaftaler. Der bruges ikke kortaftaler indenfor 
stenhuggeruddannelsen, hvorfor dette ikke får betydning for branchen.  
På stenhuggerområdet findes der ikke skolepraktik, idet skolepraktik og skyggeelever ikke kan forenes.  
 
 
Ad 8)  
Kenn Dyrbye gav en introduktion til hvordan han arbejder med skrift i undervisningen. Kenn benytter primært bøgerne 
”Letter Carving” samt ”skriftære for stenhuggere”. Derudover genbruges undervisningsmateriale fra den tidligere 
erhvervsskole. Disse elementer danner udgangspunktet for undervisningen på grundforløbet. Eleverne prøver desuden 
plotter og opsætning på skærm.  
Peter Michael Jensen sender forslag til Kenn på en tysk bog, som kunne være relevant. Peter Bonne spurgte ind til om 
eleverne får undervisning i fraktur, grotesk og antikva. Dette bekræftede Kenn Dyrbye. Emnerne er fordelt over alle 
skoleperioder.  
 
Punktet er foranlediget på baggrund af en henvendelse fra Jan Hemmsen, der har observeret et misforhold mellem 
undervisning og hvordan det gøres ude i virksomhederne. Da Jan var fraværende på dette møde, genoptages punktet på 
mødet den 10. august 2021.  
 
 
Ad 9)  
På baggrund af en henvendelse fra Erik Fog fra Byggeriets Uddannelser, skal der udarbejdes et svendeprøveregulativ til 
stenhugger- og stenteknikeruddannelserne. Det er for tidskrævende at udarbejde et regulativ på et udvalgsmøde, hvorfor 
der skal nedsættes en arbejdsgruppe.  
Punktet genoptages på mødet den 10. august 2021. 
Som inspiration fremsendes murernes regulativ samt Erik Fogs udkast til et regulativ for stenhugger og 
stenteknikeruddannelsen med dette referat.  
 
 
Ad 10)  
Da Jan Hemmsen var fraværende genoptages dette punkt på mødet den 10. august 2021.  
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Ad 11)  
Punktet genoptages på mødet den 10. august 2021.  
 
 
Ad 12) Stentekniker – Ingen lærlinge, hvad gør vi?  
Henrik Vang Olsen har foreslået at få udarbejdet en introfilm om skolen, hvori det synliggøres hvad skolen kan.  
Kenn Dyrbye har udarbejdet et udkast til en film. Filmen blev fremvist på mødet. 
Skolen stiller en videojournalist til rådighed til at få filmen professionaliseret. Der sættes gang i dette efter uge 18, hvor den 
nye maskine forventes i drift. Filmen er ikke tænkt som en video til at tiltrække nye elever, men som et bidrag til at få hul 
igennem til branchen.  Filmen kan sendes ud gennem Stenhuggerlauget. Henrik Vang Olsen formidler kontakten til Ole 
Grage.   
 
Emnet blev desuden drøftet under punkt 3.   
 
 
Ad 13) Nyt fra faget 
Peter Michael Jensen har fået en forespørgsel fra en virksomhed, som ønsker at sende sin medarbejder på uddannelse i 
Tyskland. Det drejer sig om en udlært stenhugger, som skal til Tyskland for at tage et mesterbrev, som er en overbygning 
på stenhuggeruddannelsen i Tyskland. Forespørgslen går på om der findes nogle støtteordninger i EU, som kan yde 
tilskud til dette?  
Henrik Lynggaard Christiansen undersøger dette ved relevante medarbejdere på skolen. Gert Skou Rasmussen gjorde 
opmærksom på, at der måske kunne findes en mulighed via kompetencefondene.  
 
 
Ad 14) Nyt fra skolen 
Henrik Lynggaard Christiansen berettede om seneste nyt fra Learnmark. 
 
Der er blevet lavet to nye brede roll up-bannere, som skal danne baggrund på Skills-standen.  
Jf. aftale på seneste møde skulle udvalget sende billeder til Henrik Lynggaard Christiansen af stenhuggermateriale. Peter 
Michael Jensen følger op på dette og sender til Henrik.  
Der blev på mødet udvalgt to billeder, som kan bruges til stenteknikeruddannelsen.   
 
Der findes en bordplade, som skal bruges til den kommende svendeprøve samt som udstilling på temadagen den 3. juni, 
som endnu ikke er nået til Horsens. Bordpladen befinder sig pt. på Sjælland. Per Bonne undersøger mulighederne for at få 
fragtet pladen til skolen.  
 
Henrik Lynggaard Christiansen orienterede om at skolen igen i år har et rekordhøjt indtag på GF1. 
Til august er der tilmeldt 260 elever mod 220 sidste år. Erfaringen viser tallet falder ca. 20 elever, idet eleverne finder en 
læreplads, og derfor starter på GF2.  
På GF2 er der tilmeldt en stenhuggerelev med start til august 2021.Typisk kan skolen først regne med tallene for GF2-
optag omkring sommerferien.  
 
Der startede tre GF2 elever på holdet i januar 2021. To elever er stadig i gang. En af eleverne har læreplads som 
stenhugger. Den anden ønsker at blive stentekniker.  
 
Henrik Vang Olsen spurgte indtil planerne om besøg på erhvervsskolen på Sjælland igen? Kenn Dyrbye orienterede om at 
dette fortsat er tænkt som en del af planen til efteråret.  
Seneste planlagte besøg blev aflyst pga. Covid-19.  
Peter Michael Jensen deltager gerne, når næste besøg finder sted.  


